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واکنش عضو شورا به انتشار لیست ساختمان های ناایمن تهران

نصب تابلوی خطر در کنار ساختمان های پرخطر
گروه اجتماعی/ شــورای شــهر تهران در نخستین جلســه علنی خود پس 
از وقــوع حادثه تلخ متروپل آبادان، به این فاجعه ملی و موضوع ایمنی 
ســاختمان ها و به ویژه تعیین تکلیف ســاختمان های پرخطر در پایتخت 
واکنش نشان داد. بخشی از این واکنش ها البته به گزارشی بود که روزنامه 
ایران چند روز پیش درباره فهرســت محرمانه 129 ســاختمان پرخطر در 
تهران نوشــته بود. »ایران« در این گزارش به اهمیت علنی کردن لیستی 
از ساختمان هایی پرداخته بود که در چند سال اخیر به رغم اعلام برخی 
از اعضــای شــورای شــهر ســابق و اصــرار آنها بــه علنی شــدن، همچنان 
در کشــوی میزهای مســئولان خــاک می خــورد. در حالی که ایــن مطالبه 
عمومی اســت که اگر زورتان به پلمب ســاختمان های پرخطر نمی رسد، 
لااقــل اسامی شــان را اعــلام کنید تا مــردم آگاهانه به ایــن مراکز تجاری، 
بهداشــتی و آموزشــی... نروند. اگرچه اســامی برخی از این ســاختمان ها 
همچــون پاســاژ »دراکــولا« و مرکــز »گل محلاتی« رســانه ای شــده، اما با 
توجــه به اینکــه بعضی از آنهــا فرایند ایمن ســازی را طــی کرده اند، لازم 
اســت لیســت جدیــد و نهایی از آخریــن ســاختمان هایی که مالکانشــان 
نســبت به ایمن سازی بی توجه اند، اعلام شــود. چراکه واضح است چند 
هفته بعد که تب ماجرای آبادان در افکارعمومی سرد شد، خبری از این 
دادخواهی نخواهد بود. ناصر امانی نیز دیروز در جلســه شــورای شــهر با 
اشــاره به همیــن موضوع گفت کــه 9۰درصد پیشــنهادهای گزارش ملی 
حادثه پلاسکو به ورطه فراموشی سپرده شده است، به ساختمان متروپل 
اشــاره کــرد و گفت: این پــروژه که از نوع پروژه های مشــارکتی شــهرداری 
آبــادان بــوده، هنوز به طور کامل بــه بهره برداری نرســیده و افتتاح کامل 
نشده بود که به چنین سرنوشتی دچار شده است. مدیریت شهری ایران 
دچار ســردرگمی عجیبی شده اســت که پس از اعلام استقلال از دولت و 
تبدیل شــدن به نهاد عمومی غیردولتی و خودکفا شدن مالی، نه تنها به 
یک نهاد مســتقل تبدیل نشــده، بلکه متولیان زیادی پیدا کرده اســت که 
منطقه آزاد جدیدترین متولی شــهرداری در برخی از شــهرهای کشــور از 

جمله آبادان و خرمشهر است.
بــه گفتــه او، ایــن حادثه زنگ هشــدار جدی به مدیریت شــهری تهران 
است که برابر گزارش ها حداقل 1۳۰ ساختمان پرخطر در مناطق مختلف 
آن وجــود دارد کــه همگی اســتعداد تبدیل شــدن به یک متروپــل دیگر را 
دارند. اینکه گفته شود بیش از ۵۰۰۰ اخطار کتبی به مالکین یا بهره برداران 
این ساختمان ها ابلاغ شده مشکلی را حل نمی کند و باید این ساختمان ها 

برابر مقررات ایمنی ساختمان ها به طور کامل رفع خطر شوند.
او گفت: ما در سال سوم برنامه هستیم. از شما می خواهیم که لیست 
ساختمان های پرخطر منتشر شــود. باید تابلوی ایجاد خطر نصب کنیم 
که مردم بدانند فلان ساختمان پرخطر است و خودشان تصمیم بگیرند 

که وارد ساختمان بشوند یا نشوند.

دو رکورد بی سابقه کرونایی در کشور

2 فوتی و 32 بیمار بستری در هشتمین روز خرداد
دیروز 2 رکورد کرونایی پس از گذشت 2 سال و ۳ ماه از شیوع پاندمی در 
کشــور شکسته شــد. اولی مربوط به آمار فوتی ها بود که برای نخستین بار 
از شــیوع کووید 19 فوتی های روزانه کرونا در کشــور به 2 نفر رســید، دومی 
هــم مربوط به کاهش بی ســابقه تعداد بیماران بســتری بود به طوری که 
از 175 بیمــار جدیــد مبتلا به کووید 19 تنها ۳2 نفرشــان بســتری شــدند. 
طبق اعلام مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی، طی 24 ساعت منتهی به روز گذشته در همه استان ها 
به جــز تهران و گیــلان، مرگ ومیر صفر گزارش شــده اســت. همچنین با 
حذف رنگ نارنجی از روی نقشــه کرونایی کشــور بدیــن ترتیب به تعداد 
شــهرهای آبی و زرد اضافه شد. آمارها همچنین نشان می دهند؛ تا کنون 
۶۴ میلیون و ۵22 هزار و ۶۴9 نفر دوز اول، ۵7 میلیون و ۸29 هزار و ۶۰1 
نفر دوز دوم و 27 میلیون و ۵۰2 هزار و 7۴۳ نفر دوز سوم واکسن کرونا را 
تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به 1۴9 میلیون 
و ۸۵۴ هزار و 99۳دوز رســید. در حال حاضر حدود 7۶ درصد جمعیت 
کشــور نوبــت اول، ۶9 درصــد نوبــت دوم و حدود ۳۰ درصد نوبت ســوم 

واکسن را دریافت کرده اند.
در حالی که کاهش آمار ابتلا و فوتی ها در کشــور ارتباط مســتقیمی به 
ایمنی حاصل از واکسیناســیون دارد و بیش از یک ماه اســت افراد بالای 
7۰ ســال بــرای تزریــق دوز چهارم واکســن فراخوان شــده اند، امــا تعداد 
تزریــق روزانــه واکســن همچنــان حــول و حوش عــدد 1۳ تا 15 هــزار دوز 
تزریــق در روز در کشــور می چرخــد. ایــن در حالی اســت که عضــو کمیته 
ملی واکســن کرونا با تأکید بر لزوم توجه بیشــتر به تکمیل واکسیناســیون 
کــودکان علیه کرونا و همچنین تکمیل واکسیناســیون دوز ســوم در ســایر 
گروه هــای ســنی، بــه ایســنا گفت: همچنین شــواهد قــوی وجــود دارد که 
نشــان می دهــد دوز چهــارم واکســن حفاظــت معنــی داری را در میــان 

جمعیت های آسیب پذیر، از جمله افراد بالای ۶۰ سال فراهم می کند.
 بــه گفته احســان مصطفــوی؛ در مطالعه ای کاهــش 7۸ و ۶۴ درصد 
بــه ترتیب در میزان مرگ و بســتری ناشــی از کووید 19 را بواســطه تزریق 
دوز چهارم واکســن در گروه ســنی بالای ۶۰ سال نشــان داده اند. در کشور 
مــا مخصوصــاً بایــد توجه بیشــتری را بــه تکمیــل واکسیناســیون کودکان 
و تکمیل واکسیناســیون دوز ســوم در افراد بزرگســال مبذول داشــت تا با 
پوشش مناسب تر واکسیناسیون، کشور در برابر پیک های احتمالی بعدی 

بیماری کرونا، بهتر محافظت شود.

 قائم  مقام واحد فراهم آوری اعضا و نسوج پیوندی 
دانشگاه شهید بهشتی:

اهدای عضو، 75 درصد کاهش یافت
قائــم  مقــام واحــد فراهــم آوری اعضا و نســوج پیوندی دانشــگاه شــهید 
بهشــتی در صحن شــورای اســلامی شــهر تهران از کاهــش 7۵ درصدی 

اهدای عضو در کشور خبر داد.
بــه گــزارش ایرنا، فریبــا قربانــی قائم مقــام واحد فراهــم آوری اعضا 
و نســوج پیوندی دانشــگاه شــهید بهشــتی طی ســخنانی با بیان اینکه در 
ایــران مهم تریــن منبــع تولید ارگان پیونــدی، موارد مرگ مغزی اســت، 
اظهارداشــت: در ایــران قوانینــی بــرای اینکه چه زمانــی در مرگ مغزی 

دستگاه ها، قطع شود، وجود ندارد.
وی گفت: موضوع تشــخیص کما از مرگ مغزی مسأله مهمی است 

که با آن مواجه هستیم.
قربانی با اشاره به تولید و پخش برنامه ای در ماه رمضان از تلویزیون، 
اظهارداشــت: این برنامه موجب شــد تا رضایت خانواده ها برای اهدای 
عضو افت شــدید داشــته باشــد و با اینکه تلاش های ما چند برابر شد اما 

اهدای ارگان ها به یک چهارم رسید.
وی بــا معرفــی ســایت ehda.ir، خاطرنشــان کــرد کــه علاقه مندان از 
طریــق این ســایت می تواننــد کارت اهدای عضــو را دریافت کننــد، البته 
داشــتن کارت اهــدای عضــو الــزام قانونی نــدارد و رضایت خانــواده فرد 
مرگ مغزی شــده، ضروری اســت. وی بــا بیان اینکه بســیاری از افرادی 
کــه دچــار مــرگ مغزی می شــوند از افــراد قشــر ضعیف جامعه شــامل 
پیک هــای موتــوری هســتند، عنــوان کــرد: اهدای عضــو بــدون هیچگونه 

چشمداشت مادی و معنوی انجام می شود.

پایان مهریه های نجومی
»ایران« از مثبت و منفی های طرح مجلس برای ایجاد تعادل در تعیین مهریه گزارش می  دهد

از دیرباز مهریه هــای نجومی و عجیب و غریبی 
کــه برخی جوانــان هنــگام ثبــت ازدواج تعیین 
می  کردنــد، مورد بحث کارشناســان اجتماعی و 
اقتصادی بوده؛ مهریه هایی که گاه دست یافتن 
به آنها توســط خانم هــا عملًا غیرممکــن بود و 
از ســویی هم مــردان زیادی را ســالیان متمادی 
بــه زنــدان می  افکند، حــالا چند روزی اســت که 
نماینــدگان مجلس شــورای اســلامی از طرحی 
می  گوینــد کــه بنــا بــر ادعــای ایشــان می  توانــد 
مهر پایانی باشــد بر تمامی مشــکلات ناشــی از 
مهریه هــای نجومــی. این طــرح کــه نمایندگان 
از نوبــت  تــا خــارج  مجلــس مصمــم هســتند 
رسیدگی شود، آثار و حاشیه های بحث برانگیزی 
را بــا خود بــه دنبــال دارد. ابوالفضــل ابوترابی، 
نماینــده مــردم نجف آبــاد در مجلس شــورای 
قانــون  »اصــلاح  طــرح  تصویــب  از  اســلامی، 
نحــوه اجــرای محکومیت های مالــی و مهریه« 
و  داده  خبــر  قضایــی  کمیســیون  در  مجلــس، 
گفته این طرح هم اکنون در نوبت رســیدگی در 
صحــن مجلس قــرار دارد و نمایندگان درصدد 
هستند با جمع آوری امضا، درخواست رسیدگی 
خــارج از دســتور طرح را مطرح کنند.  براســاس  
مصوبــه کمیســیون قضایی بــرای مهریه های تا 
ســقف 1۴ ســکه حق ثبتــی در نظر گرفته نشــده 
و از مهریه هــای بین 1۴ تا 1۰۰ ســکه، چهار دهم 
درصــد قیمت ســکه ها بــه عنوان حــق ثبت در 
نظر گرفته شــده اســت. مهریه های بیــن 1۰۰ تا 
2۰۰ سکه مشــمول پرداخت 2 درصد حق ثبت 
می شوند و مهریه های 2۰۰ سکه به بالا مشمول 
پرداخت 1۵ درصد حق ثبت می شوند و زوج ها 
بایــد 1۵ درصد قیمت ســکه ها را به عنوان حق 
ثبــت پرداخــت کننــد و حق ثبــت مهریــه از دو 
طرف هر یک به میزان ۵۰ درصد اخذ می شــود 
و وجه حاصل از آن به صندوقی به نام صندوق 
تهیه جهیزیــه برای افراد نیازمنــد که در بودجه 
ســالانه برای آن ردیــف اعتبــاری در نظر گرفته 

می شود، واریز خواهد شد.

بــه  اشــاره  بــا  محمــد عرفــان، حقوقــدان 
اینکــه حــق الثبــت مهریــه، وجهــی اســت که 
بابــت  ازدواج  دفاتــر  در  نــکاح  ثبــت  هنــگام 
»ایــران«  بــه  می  شــود،  دریافــت  ســند  ثبــت 
می  گویــد:  بر اســاس پیشــنهادی کــه تعدادی 
از نماینــدگان مجلــس در قالــب طرح اصلاح 
قانــون نحــوه اجــرای محکومیت هــای مالــی 
ارائــه دادنــد، بناســت کــه حق الثبت با شــیوه 
خاصــی در نظــر گرفتــه شــود و از متقاضیــان 
ثبــت ازدواج وصول شــود. مقدمــه این بحث 
بازمی گــردد بــه معضلاتی که ناشــی از قانون 
نحــوه اجــرای محکومیت های مالــی به وجود 
آمــده و آســیب هایی را ایجــاد کــرده که باعث 
شــده بســیاری از متعهــدان پرداخــت مهریه 
با شــکایت ذینفعان که زوجه تلقی می  شــود، 
بــه  رو  کیفــری  جمعیــت  و  رفتــه  زنــدان  بــه 
فزونــی گــذارد. در گام نخســت از طریق طرح 
پیشــنهادی از چنیــن آســیب هایی جلوگیــری 
خواهد شــد. البته موافقــان و مخالفانی وجود 
دارد و از حیث مجــادلات علمی هم می  توان 
دربــاره آن بحث کرد. مخالفــان معتقدند که 
مهریــه بــرای دریافــت مطالبــات زنــان، ابزار 
شایسته ای اســت و زنان می  توانند از این ابزار 
در جاهایی که دچار خســران هســتند و عسر و 
حرج متوجه آن ها اســت، استفاده کنند و نبود 
آن موقعیت حقوقی زوجه را متزلزل می  کند.

او در ادامــه اضافــه می  کنــد: هرچــه میــزان 
مهریــه کمتــر باشــد، طبیعتــاً آثــار مثبــت آن 
متوجــه زوجیــن می  شــود، اساســاً در این طرح 
بــرای مهریه هــای بالاتــر از 14 ســکه حق الثبت 
درنظر گرفته است. اگر خانواده ای قدرت مالی 
بالایی نداشــته باشــد امکان ثبت تعــداد بالای 
ســکه وجود ندارد و چه بسا حق الثبت سنگینی 
ایــن طــرح،  ایشــان شــود.  در نتیجــه  متوجــه 
بالطبــع کســانی که قــدرت مالی بالایــی ندارند 
و بی مــورد زیر بار مهریه های ســنگین می  روند 
و بعــداً امــکان پرداخــت را نخواهنــد داشــت، 
تعدادشــان کاهــش پیــدا خواهــد کرد. بــه نظر 
می  آید این طرح منطقی اســت و سبب کاهش 

آمار مهریه های نجومی خواهد شد.

ایــن  ایــن ســؤال کــه آیــا  بــا بیــان  عرفــان 
بــه تنهایــی می  توانــد یاریگــر دســتگاه  طــرح 
قضایــی و کاهــش آثار منفــی ناشــی از اجرای 
محکومیت هــای مالی شــود، می  گوید: به نظر 
می  آید این کار یک مســکن است و باید دنبال 
داروی واقعی باشــیم تا درد بــه طور کامل دوا 
شود. تا زمانی که درخصوص کمیت یا کیفیت 
مهریــه فرهنگ ســازی نشــود، نمی توانیــم در 
ایــن خصــوص اغنــا شــویم و تصــور کنیــم که 
تمامــی مشــکلات برطرف شــده یا می  شــود و 
خودمــان را بــه حــل تمامی مشــکلات مجاب 
کنیــم. ضروری ترین بخــش از راهکارهای حل 
معضلات مربوط به مهریه و امثال آن، راهکار 
ماهیتی است یعنی همان بخش فرهنگی، در 
واقــع دختــر و پســری کــه قصــد ازدواج دارند، 
نبایــد فقــط به ابعــاد مالــی فکر کننــد، همان 
طور که رابطه عاشــقانه از ابتدا مهم ترین رکن 
پیوند زوجین تلقی می  شــود، طبیعتاً باید بعد 
مالی اینقدر پررنگ نشــود، این در حالی است 
کــه تحت تأثیر مســائل اقتصــادی نباید دختر 
یــا پســر آســیب ببیند. ضــروری اســت در نظر 
بگیریــم کــه در وضعیت تــورم فعلــی منهای 
بحــث مهریــه، ترمزهــای مختلفــی بر ســر راه 

جوانان در مقولــه ازدواج وجود دارد. باید یک 
به یــک مشــکلات از ســر راه جوانان برداشــته 
شــود. در کنــار تمامــی مباحــث درخصــوص 
مهریــه، قطعــاً باید مصالــح زنان نیــز در نظر 
گرفتــه شــود و همزمان با افزایــش حق الثبت 
مهریه در حوزه درمان ریشه ای، باید مشکلات 

زنان را هم برطرف کرد.
اینکــه  بیــان  بــا  ادامــه  در  حقوقــدان  ایــن 
می  توانــد  امــور  کلیــه  در  رســانه ای  آگاه ســازی 
یاری رســان باشــد، توضیــح می  دهــد: بــه نظــر 
شناســان،  جــرم  جامعه شناســان،  می  آیــد 
متخصصان علم حقوق خانواده، قضات، وکلا 
و جوانــان بایــد همگــی نظــرات خــود را در این 
حوزه ارائــه دهند تا بتوان طرح های راهگشــای 

این چنینی را به سرانجام رساند.
مهــدی حجتــی، حقوقــدان و عضــو هیــأت 
مدیــره کانون وکلای دادگســتری مرکــز، با بیان 
اینکــه طرح ارائه شــده، بــا بند 2 سیاســت های 
کلــی جمعیت که براســاس بند یــک اصل 11۰ 
قانون اساســی و توســط مقــام معظــم رهبری 
پس از مشــورت با مجمع تشــخیص مصلحت 
نظــام ابــلاغ شــده اســت در تعارض اســت، به 
»ایــران« می  گوید: این طــرح همچنین با بند 9 

سیاســت های کلی قانونگذاری ناســازگار اســت 
زیــرا اعتنایــی بــر نظــرات کارشناســی و ارزیابی 
تأثیر اجرای تصویب نهایی این طرح در کشــور 
نــدارد. از ســویی دیگر این طرح هیچ ســنخیتی 
بــا قانون تســهیل ازدواج جوانان کــه در آذرماه 
ســال 1۳۸4 به تصویب رسیده ندارد و به جای 
تسهیل امر ازدواج، باعث مانع تراشی در مسیر 
ازدواج جوانــان به واســطه افزایــش هزینه های 
غیر ضرور بابت حق الثبت و به تبع آن مالیات 
بــر ارزش افــزوده می  شــود و بدیهــی اســت که 
کمتر کســی در شرایط اقتصادی فعلی که فشار 
زیــادی بر مردم وارد می  شــود حاضر اســت زیر 
بار چنیــن هزینه غیر ضروری بــرود و در نتیجه 
باید منتظر ازدواج های غیر رســمی و غیر ثبتی 

زیادی در نقاط محروم کشور باشیم.
بــه گفته ایــن وکیل دادگســتری، بــی تردید، 
تصویــب نهایــی ایــن طــرح، مانعــی در مســیر 
تعیین مهریه های ســنگین در خانواده هایی که 
از تمکــن مالی لازم بــرای پرداخت حق الثبت 
برخوردارنــد  آن  افــزوده  ارزش  بــر  مالیــات  و 
نیست و توالی آثارآن، دامن افرادی را در کشور 
خواهــد گرفــت که بــرای دور زدن قانــون و فرار 
از پرداخــت چنیــن مبالغی بــه دنبــال راه های 
جایگزیــن بــرای ثبت نــکاح دائــم هســتند و یا 
مهریــه را پــس از توافــق در خصــوص مقــدار و 
میزان آن،  در قالب های مالی دیگری همچون 
صلــح محاباتــی و تعهــدات مالــی دیگــری بر 
ذمه مرد مســتقر می  کنند که طبعــاً از امتیازات 
مهریــه نیــز از منظــر هــر دو طــرف عقــد نکاح 

برخوردار نیست.
حجتی معتقد اســت کــه از نظر عموم این 
طــرح، هدفــی جــز کســب درآمــد را تعقیــب 
نمی کنــد هرچنــد کــه اهــداف دیگــری ماننــد 
تهیه جهیزیه برای افراد بی بضاعت از طریق 
تشــکیل صندوقــی از محــل ایــن درآمدها در 
پــس آن وجــود داشــته باشــد لیکــن معمــولًا 
مردم به اهداف ناشــی از وضع قانون توجهی 
و  شــخصی  زندگــی  در  را  آن  آثــار  و  ندارنــد 
خصوصــی و زندگــی اجتماعــی خویش مورد 

ارزیابی قرار می  دهند.
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فریبــا خــان احمــدی/ بــا گذشــت کمتــر از دو هفته از 
حــالا  بریتانیــا  در  میمــون  آبلــه  ویــروس  شناســایی 
خبرهای رسیده از کشــورهای همسایه نشان می دهد 
که این ویروس به مرزهای کشــور نزدیک شــده است. 
طبق اعلام ســازمان بهداشــت جهانی مــوارد ابتلا به 
آبلــه میمون به 2۰۰ مورد در 2۰ کشــور جهان رســید. 
طبق آخرین آمار وزارت بهداشت 9 مورد مشکوک از 
این بیماری ویروسی در کشور شناسایی شده که نتایج 
تســت های پی ســی آر 5 تــا 6 مورد مشــکوک به آبله 
میمون منفی قطعی درآمد. همچنین به گفته معاون 
بهداشــت، برای بقیه موارد نیز منتظر پاسخ آزمایش 
هســتیم و الان هیچ مورد ثابت شــده آبله میمون در 
کشور نداریم. همچنین وزیر بهداشت عصر روز شنبه 
در حاشــیه جلســه کمیته اقدام مشــترک تنظیم بازار 
اســتان اردبیــل، در جمــع خبرنــگاران اعــلام کــرد که 
موارد مشکوک آبله میمون برای آزمایش به انستیتو 
پاســتور ارسال شده و تاکنون هیچ موردی از تشخیص 
این بیماری در کشــور گزارش نشده است. دکتر بهرام 
عین اللهــی تأکید کــرد کــه مراقبت های مــرزی برای 
شناســایی آبله میمون توســط کارشناســان بهداشتی 
افزایش یافته و با توجه به اینکه زیرساخت های کشور 
در حــوزه تولیــد واکســن و پیشــگیری از بیماری هــای 
ویروســی به دلیــل پاندمــی کرونا تقویت شــده اســت 
تجربیــات زیــادی بــرای پیشــگیری و مقابلــه بــا هــر 

ویروسی در کشور فراهم است.
دکتــر کمــال حیــدری دیــروز در نشســت خبری 
بــا اصحــاب رســانه بــا بیــان اینکه آبلــه میمــون را 
بزرگنمایــی نکنیــد گفت: تــب، ســردرد، بی حالی و 
غیره از علائم آبله میمون اســت و کشــنده نیســت. 
و  دولتــی  بخش هــای  حاضــر  حــال  در  طرفــی  از 
خصوصــی در زمینــه آبلــه میمــون آمــوزش داده 
شده اند و ۸5 درصد از افرادی که واکسن زده اند در 

برابر این بیماری ایمن هستند.
مولکولــی  تشــخیص  آزمایشــگاهی  شــبکه 
ویــروس آبلــه میمــون جهــت تشــخیص بهنــگام 
موارد مشــکوک احتمالی نیز بــه حالت آماده باش 
درآمــده اســت. دیــروز همچنیــن رئیــس انســتیتو 
پاســتور ایران از تأمین کیت های غربالگری ویروس 
آبلــه میمــون خبــر داد. طبــق اعــلام دکتــر رحیــم 
ســروری، انستیتو پاستور ایران کیت غربالگری اولیه 
اورتوپاکــس ویروس را طراحی کــرده و آماده توزیع 
بــه آزمایشــگاه های منتخــب شــبکه آزمایشــگاهی 
کشــور است تا در صورت تشــخیص موارد مشکوک 
در آزمایشــات غربالگری، نمونه ها را برای بررســی 

تکمیلی به انستیتو پاستور ارسال خواهند کرد.
حساسیت ها نسبت به واکنش سریع و شناسایی 
بهنــگام ویــروس آبلــه میمــون در روزهای گذشــته 
شدت گرفته است. دبیر ستاد توسعه زیست فناوری 
ریاســت جمهــوری نســبت بــه نگرانی هــای ایجــاد 

شــده مبنــی بر لــزوم ثبت ســفارش واکســن آبله از 
ســوی ایــران تأکید کرده اســت که اگر نیــاز به تزریق 
واکســن آبلــه علیــه ویــروس آبلــه میمــون مجدداً 
بــه وجود آیــد، باید از چنــد ماه قبل ثبت ســفارش 
تولیــد آن صورت گیــرد. قابلیت تولید واکســن آبله 
در کشــور وجــود دارد امــا ۳ تا ۶ ماه زمــان نیاز دارد 
تــا به تولیــد در حجم انبــوه برســیم.دکتر مصطفی 
قانعی در گفت و گو با ایســنا، درباره واکسیناســیون 
آبلــه و احتمــال نیاز بــه تزریــق مجــدد آن به دلیل 
مشــاهده مــواردی از آبلــه میمونی در دنیــا، گفت: 
بــر اســاس اخبار منتشــر شــده معمــولًا کســانی که 
پیش تر واکســن آبله را تزریق کرده اند تا ۸۵ درصد 
نســبت به این ویــروس ایمنی خواهند داشــت؛ اما 
نکتــه مهــم ایــن اســت کــه واکسیناســیون عمومی 
زمانی انجام می شــود که همه گیــری بیماری پیش 
آید؛ درحالی که اکنون ســازمان بهداشت جهانی یا 
ســایر نهادهای بهداشتی مهم، توصیه ای به تزریق 

همگانی واکسن آبله در هیچ کجای دنیا نداشتند.
ë اپیدمی ویروس آبله میمون بعید است

با همه اینها در روزهای گذشته انعکاس تصاویر 
ضایعــات پوســتی افــراد مبتــلا بــه آبلــه میمــون و 
مســری بودن این ویــروس بازپدید بــه نگرانی های 
زیادی در بین مردم دامن زده اســت. ترس ناشــی 
از همه گیر شــدن این بیمــاری، تزریق واکســن آبله 
و چگونگــی انتقال ویروس و میزان بســتری و مرگ 
و میــر آن مــوج تــازه ای را در شــبکه های اجتماعــی 

ایجاد کرده است.
ایرانیــان قــرن 14 را بــا تلقیح واکســن آبلــه آغاز 
کردند. با توجه به ریشــه کن شــدن بیمــاری آبله در 
ســال 19۸۰ در جهان واکســن آبله از برنامه رسمی 
واکسیناســیون خــارج شــد بــا ایــن حــال مــا در این 
گزارش ســعی کردیم پاسخ برخی سؤالات تکراری 
را کــه این روزها دربــاره اینکه آیا جای واکســن روی 
بــازو مربوط به واکســن آبله اســت؟ آیــا می توان با 

مراجعه به انستیتو پاستور یا کلینیک ها واکسن آبله 
تزریــق کرد و... بررســی کنیم. دکتر حســن رودگری 
معــاون پژوهــش ســازمان نظام پزشــکی کشــور به 
»ایــران« می گویــد: جای واکســن روی بــازو مربوط 
بــه تزریــق واکســن ب. ث.ژ اســت. در حــال حاضر 
هیچ نیازی به واکسیناســیون عمومی برای بیماری 
آبله میمون نیســت و این بیمــاری طبق پیش بینی 
و حتــی  نــدارد  قــدرت جهان گیــری  صاحبنظــران 

اپیدمی آن هم فعلًا بعید به نظر می رسد.
دکتــر رودگــری در پاســخ بــه اینکه برخــی افراد 
بــا بیان اینکه از کجــا بدانیم آیا واکســن آبله تزریق 
کرده انــد یــا خیــر؟ عنــوان می کنــد: اولًا بیمــاری و 
واکســن آبلــه مرغان ربطی بــه آبله میمــون ندارد. 
آبله در ســال 19۸۰ میلادی در جهان ریشــه کن شد 
یعنــی احتمــالًا افرادی که از ســال 1۳59 به بعد در 
ایــران به دنیا آمدنــد برای آبله مایه کوبی نشــدند. 
در ســابقه واکســن آبلــه )متولدیــن ایرانــی پیش از 
1۳56( دلیــل مصونیــت قطعــی در تقابل بیماری 
آبلــه میمون نیســت امــا ممکن اســت اگــر اثری از 
ایمنی آن مانده باشــد، یا پیشــگیری کند و یا باعث 
تخفیف علائم شــود. البته ممکن اســت واکسن در 

طول زمان بی اثر نیز شده باشد.
در  پزشــکی  نظــام  ســازمان  پژوهشــی  معــاون 
ادامه می افزاید: مــردم از مراجعه به داروخانه ها و 
کلینیک ها و مراکز بهداشت برای تهیه واکسن آبله 
خــودداری کننــد چرا که واکســن آبله جــز در تعداد 
انگشت شماری از کشورها موجود نیست که آن هم 

برای موارد خاص و محدود به کار می رود.
طبــق اطلاعــات منتشــر شــده در رویتــزر؛ مرکــز 
جمعــه  روز  امریــکا  بیمــاری  پیشــگیری  و  کنتــرل 
توصیه هایی را درباره یک واکســن آبله منتشــر کرد 
کــه بــر اســاس آن اســتفاده از ایــن واکســن فقط به 
افــرادی کــه از نزدیــک بــا ویروس هایی ماننــد آبله 

میمون کار می کنند، محدود است.

مردم از مراجعه به مراکز بهداشت برای تزریق واکسن آبله پرهیز کنند

مورد اثبات شده آبله میمون در کشور نداریم
واکسن آبله در تعداد محدودی از کشورها موجود است

رئیس سازمان نظام روانشناسی و مشاوره:

 تحصیلات در رشته روانشناسی کسی را 
روانشناس نمی کند

گــروه اجتماعی / چند روز پیش رئیس ســازمان روانشناســی و مشــاوره کشــور 
لیستی از افرادی که به صورت غیرمجاز در حوزه روانشناسی در حال فعالیت 
هســتند را دراختیــار رســانه ها قــرار داد. این خبــر به محض قــرار گرفتن روی 
خروجی رســانه ها بــا واکنش های زیادی روبه رو شــد. حالا بســیاری از افرادی 
که از نام های برجســته ای در بین عموم مردم در حوزه روانشناسی برخوردار 

هستند، اعتماد عمومی را از دست داده اند.
به گزارش »ایران« رئیس سازمان نظام روانشناسی و مشاوره ایران روز گذشته 
نیز درباره شناسایی غیر روانشناس ها در نشستی خبری به همین منظور خبر داد: 
۶1غیر روانشناس و ۳2صفحه در این رابطه شناسایی شده و لیست دوم این افراد 

که به صورت غیرمجاز فعالیت می کنند، معرفی شدند.
محمد حاتمی در این نشســت توضیح داد که در همه جای دنیا هر کســی که 
می خواهــد در حــوزه ســلامت روان فعالیت کند باید براســاس قوانین آن کشــور 
عمــل کنــد و از فیلترهای تخصصی عبور نماید. لفظ روانشــناس بعد از دریافت 
مــدرک بــه افراد اطلاق نمی شــود بلکه آنها باید به ســازمان نظام روانشناســی و 
مشاوره مراجعه کرده و مجوز دریافت کنند، بنابراین اگر کسی مدرک هم داشته 

باشد اما از مجوز برخوردار نباشد براساس قانون اجازه فعالیت ندارد.
او گفت: روانشــناس نماها با نفوذهایی که داشتند، توانستند به صداوسیما راه 
پیــدا کنند و برخی از افراد به صورت قارچ در فضای مجازی گســترش پیدا کردند 
که به دنبال آن سوءاســتفاده های مختلفی رخ می داد. با آمدن کرونا فعالیت این 
افــراد هــم افزایش پیدا کرد. مــا اقدامات قانونــی زیادی انجام دادیــم اما نتیجه 
نگرفتیــم درنهایــت تصمیم گرفتیم اســامی را با مــردم درمیــان بگذاریم. هیچ 
ارگانــی حق نظارت بر روانشناســان را ندارد و صرفاً ســازمان نظام روانشناســی و 
مشاوره کشور اجازه ورود به این حیطه را دارد. همیشه گلایه هایی از مردم درباره 
برخی افراد که به عنوان روانشناس فعالیت می کنند وجود داشت و وقتی بررسی 
کردیــم متوجه شــدیم برخی افراد کــه هیچ مدرکی حتی در این حــوزه ندارند در 

حال فعالیت هستند و بعضاً این تخلفات از سوی این افراد صورت می گیرد.
رئیس سازمان نظام روانشناسی و مشاوره گفت: من از مردم ایران عذرخواهی 
می کنم، قصور ما را بپذیرید، افرادی که از ســمت روانشناس نماها آسیب دیدند 
و مورد سوءاســتفاده قرار گرفتند ما را ببخشــند. ما ســعی کردیم این موضوع را از 
طریــق نهادهای مســئول حل کنیم اما به بن بســت رســیدیم و حتــی می دیدیم 
برخــی نهادها بــه این افراد مجــوز فعالیت می دهنــد. این افراد غیر روانشــناس 
مشکلات مردم را با استفاده از کلمات زیبا به مشکلات یا اختلالات مزمن روانی 
تبدیل کردند. وی درباره افراد بی بضاعت نیز بیان کرد: از دولت تقاضا داریم در 
زمینــه خدمات روانشناســی، بیمه تکمیلــی را لحاظ کنند زیــرا در حال حاضر در 
شرایط بحران هستیم و مردم با مشکلات زیادی روبه رو هستند، در عین حال هم 

به دلیل مشکلات اقتصادی نمی توانند به روانشناس مراجعه کنند.
حاتمــی در ادامــه گفــت: صفحات مجــازی 1۰۰نفــر از این افراد کــه غیرمجاز 
فعالیت می کردند در مجموع ۳۵میلیون فالوئر داشتند. او در پاسخ به سؤالی در 
این خصوص که با انتشار لیست غیر روانشناسان این حس در جامعه ایجاد شده 
که این افراد کاملًا غیرمتخصص هستند اما برخی از این افراد مدرک دانشگاهی 
دارند، گفت: ما لزوماً در لیســت انتشــار این روانشــناس نماها افرادی که مجوز و 
تحصیلات مرتبط ندارند را معرفی کردیم و قضاوت را برعهده مردم گذاشتیم. 

ما به هیچ عنوان به فردی توهین یا بی احترامی نکردیم.
حاتمی در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه کسانی در این لیست مدرکشان را از 
خارج از کشور گرفته اند چرا باید در چهارچوب شما فعالیت کنند، افزود: جامعه 

هدف این فرد در ایران است و نمی شود در مورد فعالیتش بی تفاوت بود.
رئیس ســازمان نظام روانشناسی و مشــاوره در پایان در پاسخ به سؤالی مبنی 
بر اینکه تعرفه مصوب روانشناســان چقدر است، گفت: تعرفه ها را هیأت دولت 
تصویب کرده است و برای ۴۵دقیقه مشاوره فردی که دکترا دارد، 2۰7هزار تومان 

و فردی که کارشناسی ارشد دارد، 17۶هزار تومان است.
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